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اخبارخبر

پایان رای گیری اسکار
زنان در آستانه یک رکورد بزرگ

انتخاب  برای  آکادمی  اعضای  از  گیری  رأی 
جوایز  دوره  ششمین  و  نود  نهایی  نامزدهای 
پایان یافت که زنان  سینمایی اسکار در حالی 
سینماگر در آستانه خلق رکورد در شاخه بهترین 

فیلم هستند.
جوایز  برندگان  اعلام  با  ایسنا،  گزارش  به 
انتخاب منتقدان و گلدن گلوب که با پیشتازی 
»اوپنهایمر« ساخته کریستوفر نولان همراه شد 
و »باربی« از گرتا گرویگ، »بیچارگان« یورگوس 
و  پین  الکساندر  اثر  »جاماندگان«  لانتیموس، 
ژوستین  کارگردانی  به  سقوط«  یک  »آناتومی 
تریه نیز حضور قابل توجهی در میان برگزیدگان 
رأی های  نیز  اسکار  اکادمی  اعضای  داشتند، 
این جوایز  نامزدهای  انتخاب  بر  را  نهایی خود 

ثبت کردند.
اثر  انجمن تهیه کنندگان آمریکا سه  پیش تر 
»آناتومی  شامل  زن  فیلمسازان  کارگردانی  به 
یک سقوط«، »باربی« و »زندگی های گذشته« 
این  اگر  و  کرد  معرفی  جایزه  دریافت  نامزد  را 
سه فیلم در شاخه بهترین فیلم اسکار نیز نامزد 
شوند، رکورد حضور کارگردانان زن در این شاخه 

شکسته خواهد شد.
در طول تاریخ جوایز سینمایی اسکار تنها ۱۹ 
فیلم توسط فیلمسازان زن به شاخه بهترین فیلم 
آکادمی راه یافته اند و تنها در چهار سال، دو فیلم 
از زنان در شاخه بهترین فیلم نامزد شدند: در 
سال ۲۰۰۹ )آموزش و هرت لاکر(، ۲۰۱۰ )بچه ها 
حاشان خوب است و زمستان استخوان سوز(، 
آواره ها(  سرزمین  و  آتیه دار  جوان  )زن   ۲۰۲۰
فرصت  امسال  کودا(.  و  سگ  )قدرت   ۲۰۲۱ و 
فیلم های  بار  برای نخستین  مناسبی است که 
سه سینماگر زن برای کسب جایزه بهترین فیلم 

رقابت کنند.
توجه  احتملا  که  فیلم هایی  از  دیگر  یکی 
رأی دهندگان آکادمی را به خود جلب کرده فیلم 
»سالتبرن« ساخته امرالد فنل است که به نظر 
می رسد در چند شاخه از جمله بازیگر نقش 
اصلی،  فیلمنامه  پایک(،  )رزاموند  زن  مکمل 
طراحی تولید، فیلمبرداری و موسیقی متن اصلی 
شانس زیادی برای رسیدن به جمع نامزدهای 

اسکار ۲۰۲۴ دارد.
تحسین  مورد  چه  اگر  ارغوانی«  »رنگ  فیلم 
انجمن های  سوی  از  اما  گرفته  قرار  منتقدان 
و  لباس  طراحان  هنری،  مدیران  مانند  منتقد 
چهره پردازی مورد توجه قرار نگرفته است و تنها 
یک نامزدی در شاخه بهترین تیم بازیگری جوایز 
انجمن بازیگران )SAG( دارد. از لحاظ تاریخی، 
تنها  نمی تواند  موزیکال  فیلم های  در  بازیگری 
نامزدی یک فیلم باشند و این فیلم برای امیدواری 
نامزدی در شاخه های  نیاز به  در جوایز اسکار 

دیگر نیز دارد.
بازیگران مطرحی چون آنجلینا جولی حمایت 
)ریشه(   »Origin« دلخراش  درام  از  را  خود 
ساخته آوا دوورنی ابراز کرده اند و گفته می شود 
شکل  به  فیلم  این  بازیگر  الیس-تیلور  آنجانو 
غافلگیرکننده ای شانس دریافت نامزدی اسکار 
صحبت های  اساس  بر  حال،  این  با  دارد. 
رای دهندگان، این احساس وجود دارد که این 
»حادثه  از  پس  فیلم  اولین  به  می تواند  فیلم 
نامزد  تنها  که  شود  تبدیل   )۱۹۴۳( آکس-بو« 

بهترین فیلم شده است.
و  »جاماندگان«  فیلم های  که  حالی  در 
»داستان های آمریکایی« بیشترین توجهات را در 
شاخه های بازیگری به خود اختصاص داده اند، 
کدام  »بیچارگان«  فیلم  در  نیست  مشخص 
بازیگران می توانند در شاخه نقش مکمل مرد 
نامزد شوند. ویلم دفو و مارک رافلو دو بازیگر 
این فیلم هستند که توجه متفاوتی را از سوی 
جوایز  در  تنها  کرده اند.  دریافت  جوایز  دیگر 
گلدن گلوب هر دو بازیگر نامزد شدند اما انجمن 
بازیگران آمریکا در نهایت ویلم دفو را نامزد کرد 
و جوایز بفتا مارک رافلو را ترجیح داد. باید منتظر 
ماند و دید آیا این دو بازیگر به جمع نامزدهای 
اسکار بهترین بازیگر مرد مکمل جوایز آکادمی راه 

می یابند یا خیر.
 ۲۳ در   ۲۰۲۴ اسکار  جوایز  نهایی  نامزدهای 
مراسم  و  اعلام می شوند  بهمن(  )سوم  ژانویه 
پایانی نود و ششمین دوره جوایز اسکار در ۱۰ 
مارس )بامداد ۲۱ اسفند( در سالن دالبی برگزار 

می شود.

گفت وگو با عضو هیئت انتخاب جشنواره 
تئاتر فجر

جوانان، نگاه تازه تری را به تئاتر 
تزریق می کنند

بخش  انتخاب  هیئت  عضو  معصومی،  توحید 
تازه های تئاتر ایران در چهل ودومین جشنواره تئاتر 
فجر معتقد است که گرچه نام های شناخته شده 
در بین خالقان آثار این بخش نیست اما هنرمندان 
جوانی که در جشنواره حضور دارند، نگاه تازه تری را 

به تئاتر تزریق خواهند کرد.
تئاتر  تازه های  بخش  ایسنا،  گزارش  به 
با  فجر  تئاتر  بین المللی  جشنواره  چهل ودومین 
حضور ۷ نمایش از استان های مختلف کشور برگزار 
می شود  شامل  را  نمایش هایی  از  مجموعه ای  و 
که برای حضور در این فستیوال بین المللی تولید 
شده اند. توحید معصومی، عضو هیئت انتخاب این 
بخش درباره روند بازبینی آثار متقاضی شرکت در 
آن توضیح داد: قبل از اینکه بازبینی کارها را شروع 
کنیم، فهرست کارهای متقاضیان را در دبیرخانه 
با  قبل  به دوره های  و گرچه نسبت  مرور کردیم 
اسامی شناخته شده تر و حرفه ای تر در این فهرست 
مواجه نشدیم اما چند گروه که می شناختم شان، 
در این بخش حاضر بودند که باعث شد با توقع 
بالا به سراغ بازبینی برویم. او ادامه داد: متاسفانه 
در این مورد انتظار کیفی که داشتیم چندان برآورده 
نشد، اما دیدن نمایش هایی که نمی شناختیم، ما را 

شگفت زده کرد.
 معصومی، تاکید مدیر کل هنرهای نمایشی و 
دبیر جشنواره برای انتخاب آثار را بر موضوع توجه 
به کیفیت هنری عنوان کرده و افزود: هم مهدی 
حامدسقایان و هم آقای نظری به شدت بر عنصر 
کیفیت تاکید داشتند و می خواستند که بدون توجه 
به نام ها و فقط با توجه به این نکته، انتخاب ها 
صورت بگیرد. در نهایت، ۷ نمایش باکیفیت را که 
هر سه عضو هیئت انتخاب در موردشان رای مثبت 

داشتیم، معرفی کردیم.
ایران  تئاتر  ویترین  را  فجر  تئاتر  جشنواره  او 
که  بحث هایی  از  یکی  داد:  ادامه  و  برمی شمرد 
کم  داشت، دست  وجود  آثار  انتخاب  مرحله  در 
گرفتن بحث جشنواره تئاتر فجر از سوی برخی از 
کارگردانان بود. جشنواره فجر ویترین تئاتر کشور 
است و بهترین های تئاتر را باید در بخش تازه ها 
داشته باشیم. آدم های بزرگی قبلا در این بخش 
بوده اند و انتظار می رود که هنرمندان با آمادگی 

بیشتر آثارشان را در این بخش شرکت بدهند.
 معصومی با بیان این نکته که اگر مبدأ جشنواره 
را پیروزی انقلاب بگذاریم، افزود: انتظار داشتیم 
نمایش ها در حد گام چهل ودوم باشند اما کیفیت 

برخی از آثار، از حد انتظار پایین تر بود.
او در ادامه با اشاره به آسیب هایی که در دوران 
کرونا و اتفاقات بعد از آن به تئاتر تحمیل شد، 
ادامه داد: در بررسی کلی پتانسیل تئاتر با واقعیت 
تلخی مواجه شدیم. به اعتقاد من دو سال رکود 
کرونایی و تصمیمات برخی از هنرمندان پس از 
وقایع سال گذشته، به بحث تولید آسیب زده است 
اما امیدوارم و اعتقاد دارم به رغم برخی مشکلات، 
شاهد درخشیدن گروه های جوان تری خواهیم بود 

که نگاه تازه تری را به تئاتر تزریق می کنند.
اینکه  به  نسبت  امیدواری  ابراز  با  معصومی 
گذرگاهی  و  دوباره  شروعی  فجر  تئاتر  جشنواره 
جشنواره  این  در  کرد:  اضافه  باشد،  امیدآفرین 
شد  خواهند  شناخته  خلاق،  و  جوان  گروه های 
با نسل جدیدی از هنرمندان مواجه  و باور دارم 
می شویم. انگار که در قدم اول دوره جدید هستیم.

بازگشت مجید انتظامی پس از 
۱۰سال به سینما

پیشکسوت  رهبر  و  )آهنگساز  انتظامی  مجید 
از عرصه سینما،  دوری  از ۱۰ سال  بعد  ارکستر( 

موسیقی فیلم سینمایی»مجنون« را ساخت.
به  فیلم سینمایی »مجنون«  ایسنا،   به گزارش 
مهدی  کارگردانی  و  نادران  عباس  تهیه کنندگی 
محصولی،  علیرضا  نویسندگی  و  شامحمدی 
محصول سازمان هنری رسانه ای اوج است که در 

جشنواره چهل و دوم فیلم فجر حضور دارد.
این فیلم بخشی از حماسه آفرینی شهیدان مهدی 
عملیات  و  مجنون  جزیره  در  زین الدین  مجید  و 

بزرگ خیبر را به تصویر می کشد.
ساخت موسیقی این اثر بر عهده مجید انتظامی 
بوده است که از دهه ۱۳۵۰ برای بیش از ۸۰ اثر 
سینمایی موسیقی متن نوشته  است و با دریافت 
بایسیکل ران،  فیلم های  برای  بلورین  سیمرغ   ۴
روز واقعه، آژانس شیشه ای و دیوانه ای از قفس 
پرید مشترکاً به همراه حسین علیزاده و محمدرضا 
علیقلی برنده بیشترین سیمرغ بلورین در بخش 

بهترین موسیقی متن جشنواره فیلم فجر است.
انتظامی از پرکارترین آهنگسازان سینمای ایران به  
شمار می آید و موسیقی »بچه های کوه های آلپ« 
و »از کرخه تا راین« از آثار خاطره انگیز این هنرمند 

محسوب می شود.

این استاد دانشگاه معتقد است: هوش مصنوعی 
در کنار مزایایی که دارد و کمکی که به ما می کند، 
در عین حال ۴۰ درصد از مشاغل دنیا را تحت تاثیر 
خود قرار می دهد و خلاقیت را از انسان ها سلب 

می کند.
به گزارش ایسنا، علی گرانمایه پور طی سخنانی در 
هفتمین نشست از سلسله نشست های تخصصی 
حضور  با  مخاطب  آینده  درباره  مخاطب،  حقوق 
هوش مصنوعی به ذکر نکاتی پرداخت و تاکید کرد 
که هوش مصنوعی خیلی از معادلات را تغییر داده 

است.
نگاه بدبینانه به هوش مصنوعی نداشته باشیم

این استاد ارتباطات اینگونه سخنش را آغاز کرد: 
امروز من قبل از اینکه سراغ مخاطب بروم باید سه 
برهه تاریخی را مختصر بگویم. می خواهید مخاطب 
هم  شما  بشناسید؛  مصنوعی  هوش  عصر  در  را 
گیرنده هستید و هم فرستنده. شما که محتوا تولید 
می کنید هم مخاطب هستید و هم تولیدکننده و 
شبکه های اجتماعی روی دوش شما می چرخد و هر 
روز احساستان را دریافت می کنید. من دانشجوی 
دکترایی دارم که فرزندش گیِمر است و به سه زبان 
دنیا بدون اینکه آموزشی دیده باشد صحبت می کند 
زبان  به سه  را می پرسیم که چرا  و وقتی دلیلش 
در بازی حرف می زند می گوید برای اینکه نفهمند 
ایرانی است چون از بازی اخراجش می کنند! هوش 
مصنوعی درواقع به این گیمرها آموزش می دهد که 
از چه چیزی استفاده کنید و اینجا معنی مخاطب 

تغییر می کند.
او ادامه داد: در حال حاضر نقاشی ون گوگ را به 
هوش مصنوعی می دهند که حتی از خود هنرمند 
هم قشنگ تر می کشد. دو هفته پیش آقای پوتین 
روی  مقابلش  هم  مصنوعی  هوش  و  آوردند  را 
مانیتور بود. آقای پوتین با هوش مصنوعی خودش 
دارد؟  معنی  اینجا مخاطب چه  در  کرد!  صحبت 
زمانی که بتوانند دو ـ سه کپی از من نوعی بزنند با 
صدا، چهره و حتی باهوش تر از من، در آنجا دیگر 
مخاطب شناسی نداریم بلکه خودمان هستیم. همه 
ما هر کدام در آینده مجبوریم آواتار داشته باشیم؛ 
انجام  را  کارهایمان  که  یکی شبیه خودمان  یعنی 
بدهد، خریدهایمان را انجام بدهد و قبض هایمان 
را پرداخت کند. در واقع ما عصر دومی را داریم در 

طول ۲۰ سال گذشته تجربه می کنیم.
گرانمایه پور تصریح کرد: خیلی ها با نگاه بدبینانه 
نه چنین چیزی  است؛  آخرالزمان شده  می گویند 
چطور  تکنولوژی  از  که  ببینیم  باید  ما  نیست. 
می توانیم در جهت درآمدزایی، بیزینس، اقتصاد و 
تجارت استفاده کنیم. هوش مصنوعی مثل انسان 
است و زمانی که قدرت حل مسئله را ندارد، هم 
یک  این  و  می شود  خشمگین  هم  می گوید  دروغ 
واقعیت است. آنچه که ما در جامعه خودمان نیاز 
داریم، فهم و فهمیدن است. یعنی خوب مطالعه 

کنیم.
سردبیر روزنامه آرمان گفت: آنچه که می خواهیم 
در مورد هوش مصنوعی صحبت کنیم این است که 
چطور این اسب را رام کنیم، هوش مصنوعی اسب 
تکنولوژی است و ما باید به گونه ای سوار این اسب 
شویم و آن را رام کنیم که آسیب هایش کمتر باشد. 
قطعاً تکنولوژی آسیب دارد، مزایا و معایب دارد و 
مثل ماشینی می ماند که در عین اینکه وسیله خوبی 

است اما کشته هم می دهد.
با هوش مصنوعی بازی نکنیم، آن  را درک کنیم

هوش  مزایای  سپس  به  دانشگاه  استاد  این 
مصنوعی اشاره کرد و توضیح داد: دوست عزیز! 
از  وقتی  می آید.  شما  کمک  به  مصنوعی  هوش 
تکنولوژی درست استفاده نمی کنیم پس اینجا دیگر 
مقصر تکنولوژی نیست، ما مقصریم. برای شناخت 

و درک هوش مصنوعی ما باید سه پرده را پشت 
سر بگذاریم تا به هوش مصنوعی برسیم. در حال 
حاضر ما در وب چهار و پنج هستیم. شاید اکنون 
خیلی ها مخالف نظر ما باشند. ما تاکنون سه وب را 
تجربه کرده ایم. وب اول که ساده ترین چیزها را به 
ما داد مانند ایمیل و یکسری امکانات که به عنوان 
را  خودمان  سایت  توانستیم  بار  اولین  برای  مثال 
معرفی کنیم. وب دوم که ما موفق شدیم یکسری 
پلتفرم ها و کم کم تالارهای دیگری را داشته باشیم. 
مثل یاهو مسنجر. بنابراین کم کم تعاملی شدن، 
پیام گذاشتن و پیام گرفتن برای ما هیجان ایجاد 
کرد و وب سوم که فرضا الان شما صدا و تصویر را 
دارید، مثل تلویزیون های اینترنتی، شما برنامه های 
پلتفرم ها را می بینید و ...؛ اما همه این ها را که جمع 
کنیم وب چهارم با هوش مصنوعی آمد که اکنون 
در خدمت شماست و بسیاری از کارهایتان را هم 

انجام می دهد.
اکنون هوش مصنوعی یک کلمه  تاکید کرد:  او 
شده و ما نباید با این کلمه زیاد بازی کنیم. اول 
باید آن را بفهمیم و درکش کنیم، قدرتش را دریابیم 
و بعد بیاییم بگوییم فلان چیز را با هوش مصنوعی 
درست کرده اند. هوش مصنوعی قابلیتی است که 
یک  نتیجه  مصنوعی  هوش  است.  رشد  حال  در 
پیشرفت است و اینکه انسان به دنبال این بود که 
بلکه هوشمندتر  اینکه ماشینی تر  نه  را  زندگی اش 
ما  چون  ماشینی تر  نگوییم  است  بهتر  کند. 
زندگی مان ماشینی هست. اکنون خواهشم از همه 
دوستان این است که تاریخ علم را بخوانید و ببینید 
تاریخ دانشی که می خواهید راجع به آن صحبت 

کنید از کجا شروع شده است.
کمبود خلاقیت از مضرات هوش مصنوعی

گرانمایه پور سپس در عین حال به خطرات هوش 
مصنوعی اشاره کرد و گفت: یکی از خطرناک ترین 
چیزهایی که هوش مصنوعی ارائه می دهد این است 
که ما داریم با آن آینده پژوهی یا آینده کاوی می کنیم 
و این اشتباه است. شما می توانید در اینجا از هوش 
مصنوعی کمک بگیرید اما تکیه ی صرف به آن شما 

را دچار مشکل می کند. هوش مصنوعی ۴۰ درصد 
شغل های دنیا را به زودی تحت تاثیر قرار می دهد. 
از ماه های گذشته ما خوانندگان مختلفی را داشتیم 
که با هوش مصنوعی به آنها شعر دادند و خواندند! 
به زودی فردین و بازیگران سینما را می توانیم بیاوریم 
تا فیلم بازی کنند و به عنوان مثال دیگر نباید به 
شخصی مثل تام کروز ۳۰ میلیون دلار بدهند یا به 

بازیگران ایرانی ۱۰۰ میلیارد بدهیم که بازی کنند.
وی در بخشی دیگر از صحبت هایش به پیشرفت 
و  اتفاقات عجیب  و  با هوش مصنوعی  تکنولوژی 
بیان کرد: حتی ممکن است همه  و  اشاره  غریب 
شما در آینده ای نزدیک یک خانواده مجازی داشته 
به زودی   ... و  مادربزرگ  پدربزرگ،  از  اعم  باشید 
آدم هایی  مجازی،  عشق های  مجازی،  زندگی های 
به  یا  و  رفته اند  دنیا  از  و  داشتیم  دوستشان  که 
آنها نرسیده ایم اتفاق می افتد. ما تا مخلوق شدن 
خودمان یک قدم بیشتر نداریم که ذهن ما را کپی 
کنند و بتوانند به شما روح بدهند که البته من وارد 
این موضوع )روح( نمی شوم چون یک چیز متعالی 
روبات  یک  خانه هایتان  در  به زودی  شما  است. 
خواهید داشت که همه کارهایتان را انجام می دهد، 
خسته هم نمی شود و غر هم نمی زند و می توانید 
من  که  ببخشید  کنید.  زندگی  ربات  یک  با  حتی 
انقدر حکم صادر می کنم اما مهم ترین آسیب هایی 
که ۴۰ درصد  است  این  دارد  که هوش مصنوعی 
کمبود  می دهد،  قرار  تاثیر  تحت  را  دنیا  مشاغل 
خلاقیت می آورد. من اخیرا دانشجویی داشتم که 
پایان نامه اش را تماما با هوش مصنوعی آماده کرده 

بود و افتخار هم می کرد!
به زودی بساط استادی هم جمع می شود!

گرانمایه پور در بخشی دیگر از سخنانش تصریح 
کرد: من خیلی راحت حرف می زنم. حتی فیلترینگ 
که  عزیزی  دوست  می شود.  تمام  به زودی  هم 
صدای من را می شنوی ما چیزی به نام فیلترینگ 
دیگر در آینده نخواهیم داشت.  نمی دانم می خواهند 
اما ما عصری را خواهیم داشت که به  بکنند  چه 
آن می گوییم عصر هولوگرام. حتی به جای اساتیدی 

ناز  برای دانشگاه ها  علی گرانمایه پور که  مثل منِ 
که  می زنم  مثال  را  )خودم  می زنند  غر  و  می کنند 
که  آمد  خواهند  اساتیدی  نشود(،  ناراحت  کسی 
می دهند  درس  زبان   ۲۰ به  دنیا  دانشگاه های  در 
و به زودی بساط استادی هم جمع می شود. شاید 
الان به حرف های من بخندید اما بدانید که مفهوم 

خانواده در حال تغییر است.
و  انسان  نسل  سه  به زودی  شما  داد:  ادامه  او 
زمین،  کره  انسان های  داشت.  خواهید  مخاطب 
عصر  مریخی.  انسان های  و  ماه  کره  انسان های 
خودران های  و  است  اتمام  حال  در  ماشین 
هوشمندی می آیند که اتفاقات عجیب و غریبی رقم 
می زنند. در عصر هوش مصنوعی معنای مخاطب 
باید دانش و علوم را  در حال دگرگونی است. ما 
هم بفهمیم و هم بفهمانیم. اکنون توصیه من به 
همه شما عزیزان این است که فقط اپلیکیشن ها و 
راه های ارتباطی را در گوشی های موبایلتان نصب 
وگرنه  ولاغیر  می کنید  استفاده  آنها  از  که  کنید 

برایتان دردسرساز می شوند.
قضاوت نکنیم تا درک نکردیم

تاکید  پایان صحبت هایش  در  گرانمایه پور  علی 
کرد: من امروز نیامده ام در صحبت هایم تکنولوژی 
هراسی یا آینده هراسی را رواج بدهم اما هروقت 
اقلیم  از  کنید  صحبت  تکنولوژی  از  می خواهید 
تکنولوژی  چون  نکنید  نگاه  تکنولوژی  به  خودتان 
برای  نمی کند.  نگاه  شما  بوم  زیست  به  هیچگاه 
به روز شدن، باید آدم های به روزی داشته باشیم. 
اول از همه من باید خودم هوش مصنوعی را بفهمم 
که چیست و تجربه اش کرده باشم. اگر من درکی 
از هوش مصنوعی نداشته باشم نمی توانم قضاوتی 
و  کنم  قضاوت  بخواهم  اگر  که  باشم  داشته  هم 
برای دیگران نسخه بنویسم اینجاست که راه علم 

را بسته ایم.
به گزارش ایسنا، هفتمین نشست از نشست های 
عنوان »عصر هوش  با  تخصصی حقوق مخاطب 
مصنوعی، آینده مخاطب و مخاطب شناسی« برگزار 

شد.

رئیس سازمان صداوسیما در پاسخ به پرسش  ایسنا درباره خرید 
حق پخش مسابقات ورزشی توسط رسانه ملی و اینکه آیا این دغدغه 

را برای همیشه باید حل شده، تلقی کرد، نکاتی را توضیح داد.
پیمان جبلی در این گفت وگو بر سیاست  درهای باز صداوسیما 
همان   ۱۴۰۲ صداوسیمای  گفت:  حال  عین  در  و  کرد  تاکید 

صداوسیمای ۱۴۰۱ و ۱۴۰۰ است و تغییری نکرده است. 
رییس سازمان صداوسیما در گفت وگویی با ایسنا درباره موضوع 
این  به  خرید حق پخش مسابقات ورزشی و فوتبال ها در پاسخ 
پرسش که آیا دغدغه خرید حق پخش را برای همیشه باید تمام شده 
بدانیم؟ توضیح داد: در ارتباط با حق پخش ما با دو نوع مسابقات 
با برنامه ها و بازی های خارجی روبه رو هستیم و  مواجهیم؛ یکی 
دیگری فوتبال های داخلی. حرف ما این است که به همان شکل 
که حق پخش بازی های خارجی را ما پرداخت می کنیم و در بودجه 
دولت محترم و مجلس لحاظ می شود؛ مثل حق پخش مسابقات 
بین المللی جام ملت ها، المپیک و جام جهانی، به همان نحو باید 
تعیین می شود،  داخلی  ورزشی  برنامه های  برای  که  پخشی  حق 
در ردیف های بودجه ما گذاشته شود تا بتوانیم با هماهنگی وزارت 

ورزش به فدراسیون ها اختصاص دهیم.
جبلی همچنین در ادامه در پاسخ به این پرسش ایسنا که آیا 
را می توان  تلویزیون  به  بازگشت فعلی برخی چهره های محبوب 
دلیلی برای نشاندن مخاطب پای گیرنده های تلویزیونی در آستانه 
انتخابات تلقی کرد؟ معتقد است که چیزی تغییر نکرده است و 
اینچنین توضیح داد: عبارتی است که همیشه آن را گفته ام و هیچ گاه 
تغییر نداده ام و آن اینکه درب صداوسیما همیشه بر روی هنرمندان 
باز است. صداوسیمای ۱۴۰۲ همان صداوسیمای ۱۴۰۱ و ۱۴۰۰ است 
و تغییری نکرده است. آنچه در حال اتفاق افتادن است، این است 
که ما در برنامه سازی های مختلفمان همان سیاست در باز به روی 
هنرمندان را دنبال می کنیم و افرادی که علاقه مند باشند از تریبون 
رسانه ملی برای مردم ساعت ها و لحظات خوبی را خلق کنند، همان 

سیاست را در قبالشان دنبال می کنیم.
در  چه  و  انتخابات  در  چه  افزود:  صداوسیما  سازمان  رئیس  
عرصه های دیگر، سیاست کلی ما این است که برنامه های مختلف با 
گونه های مختلف را بتوانیم با هنرمندانی همکاری کنیم که علاقه مند 
هستند در خدمت مردم باشند و ما هم به همکاری با آنها علاقمند 

هستیم.
برنامه »حسینیه معلی« در جمع  جبلی که در پشت صحنه 
خبرنگاران سخن می گفت، در باره این برنامه و عملکرد آن در طول 
مدتی که ساخته و پخش شده است، اظهار کرد: برنامه »حسینیه 
معلی« در طول مدتی که ساخته و پخش شد ثابت کرد که اگر 
ایمان، باور، اعتقاد و اخلاص و خلاقیت در شکل و محتوای یک 
تمام  با  برنامه سازی  گونه های  تمام  باشد،  داشته  وجود  برنامه 

موضوعات می تواند به برنامه های بسیار موفق تبدیل شود.
رئیس صداوسیما گفت: استقبال گسترده ای که از این برنامه در 
چند سال اخیر صورت گرفته توقعات را از این برنامه بالا برده و کار 
تولید را سخت تر کرده است . تیم تولید تحقیقات زیادی در زمینه 
ساخت این برنامه انجام داده اند؛ اینکه از چه مواردی می توانند در 
فصل های جدید استفاده کنند. دوستان ما در شبکه سه به خوبی 
توانسته اند در قبال این برنامه به توقعات پاسخ بدهند و هر فصل 
توانسته نسبت به قبل با ابتکارات جدیدتر پیش برود و امیدواریم در 
ادامه هم به یکی از موفق ترین برنامه های ایام ولادت حضرت امام 

زمان )عج( تبدیل شود.

حرف های تکان دهنده یک استاد دانشگاه درباره هوش مصنوعی

عجایب ورود به عصر تازه 
علی گرانمایه پور، استاد ارتباطات و عضو هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی تاکید دارد: با هوش مصنوعی آخرالزمان نشده است. اگر ما نمی توانیم از تکنولوژی 

درست استفاده کنیم مقصر تکنولوژی نیست، خودمان مقصریم.

اظهارات جبلی درباره حق پخش فوتبال ها و بازگشت چهره ها در آستانه انتخابات

دوست عزیزی 
که صدای من 
را می شنوی 
ما چیزی به 

نام فیلترینگ 
دیگر در آینده 

نخواهیم 
داشت.  نمی دانم 

می خواهند 
چه بکنند اما 
ما عصری را 

خواهیم داشت 
که به آن 

می گوییم عصر 
هولوگرام

یک کارگردان تئاتر که جزو برگزیدگان جشنواره های استانی و منطقه ای است، 
با اعتقاد بر اینکه نمایشش »به ناحق و به صورت غیر قانونی از جدول جشنواره 
تئاتر فجر کنار گذاشته شده، خبر داد که حتما به لحاظ حقوقی، کارش را پیگیری 

می کند.«
محمد جواد شریفی، کارگردانی اراکی است که نمایش »خاطرات یک دلقک« 
را برای شرکت در بخش مسابقه ایران چهل و دومین جشنواره تئاتر فجر آماده 
کرده است اما در آستانه آغاز به کار این جشنواره خبر داد که نمایشش از جدول 

اجراها حذف شده است.
او در گفتگو با ایسنا توضیحات مبسوطی درباره روند آماده سازی نمایش خود 
برای حضور در جشنواره تئاتر فجر و شرکت در جشنواره های استانی و منطقه ای 

ارایه و تاکید کرد که در حق گروه و نمایش او بی عدالتی صورت گرفته است.
شریفی که پیش از این نمایش »خاطرات یک دلقک« را در شهر اراک در قالب 
اجرای عمومی روی صحنه برده است، گفت: این نمایش اقتباسی از نمایشنامه 
»شاه لیر« شکسپیر است که متن آن نوشته مشترک حسین و افق ایرجی است.
او ادامه داد: برای اجرای عمومی در اراک، طبیعتا مرحله بازبینی را طی کردیم 
و بعد از دریافت مجوز، نمایش را به صحنه بردیم و سه داور کار ما را دیدند و 
بعد از اینکه آن را از نظر کیفی و نظارتی تایید کردند، نمایش ما برای شرکت 
در جشنواره استانی انتخاب شد و در این جشنواره که داورانی چون محمودرضا 
رحیمی، عبدالحی شماسی و مسعود موسوی داشت، به عنوان اثر برگزیده 

انتخاب شد و ۷ جایزه دریافت کرد. ضمن اینکه مسئولان استان هم نمایش را از 
نظر کیفی و نظارتی تایید کردند.

او اضافه کرد: بعد از آن، نمایش ما به جشنواره منطقه ای راه پیدا کرد و در 
جشنواره جاده ابرایشم استان سمنان روی صحنه رفت و با حضور داورانی چون 
احمد جولایی، اصغر همت و ولی الله شالی به عنوان نمایش برگزیده معرفی شد 
و چندین جایزه گرفت و از همان جا به جشنواره تئاتر فجر راه پیدا کرد و قرار شد 
در بخش مسابقه تئاتر ایران روی صحنه برود.این کارگردان با بیان اینکه تمام 
اسناد و مدارک نمایش خود را دارد، افزود: چند روز پیش از طرف جشنواره با ما 
تماس گرفتند و برای سالن اجرا هماهنگ کردند و گفتند که نمایش ما روز دوم 
بهمن در سالن ناظرزاده تماشاخانه ایرانشهر روی صحنه می رود و اطلاعات و کد 
ملی اعضای گروه را برای اسکان گرفتند. از خود من هم عکس و روزمه برای کتاب 
جشنواره خواستند تا اینکه پنجشنبه گذشته دوباره تماس گرفتند و گفتند نمایش 
شما یکسری اصلاحیه دارد و برای اینکه مشکلی ایجاد نشود، این اصلاحیه ها را 

اعمال کنید که ما هم پذیرفتیم و اعمال کردیم.
شریفی با بیان اینکه نمایشش بعد از تمام این مراحل دوباره بازبینی شده 
است، ادامه داد: ما در اراک دوباره بازبینی رفتیم و هیچ خبری به ما ندادند تا 
اینکه رییس شورای نظارت و ارزشیابی مرکز هنرهای نمایشی با اجرای نمایش ما 
مخالفت کرد و این در حالی بود که داوران جشنواره منطقه ای پای کار ما ایستاده 
بودند. ظاهرا به جز رییس شورای نظارت، یکی دیگر از اعضای این شورا هم با 

اجرای ما مخالف بودند.
او که معتقد است نمایشش به دلیل یکسری لجبازی ها از جشنواره کنار 
گذاشته شده، افزود: به نظر می رسد میان اعضای شورای نظارت و ارزشیابی 
مرکز هنرهای نمایشی و داوارن جشنواره منطقه ای، اختلاف نظری وجود داشت 
و متاسفانه نمایش ما قربانی این لجبازی ها شد در حالیکه این کار، غیرقانونی 
است. حتی نام نمایش ما به عنوان یکی از اثار شرکت کننده در جشنواره تئاتر 
فجر در نشریه مکتوب مرکز هنرهای نمایشی دیده می شود اما چگونه است که 
بعد از طی کردن این همه مراحل، ناگهان می گویند نمایش شما با سیاست های 

جشنواره فجر مغایرت دارد؟!
شریفی با تاکید بر اینکه مدیران ارشاد اراک هم این نمایش را از نظر کیفی و 
نظارتی تایید کرده اند، خاطرنشان کرد: مدیر کل ارشاد استان پیگیر کار ماست. 
متاسفانه برخی مدیران در حق نمایش ما بی عدالتی کردند. این نمایش از چندین 
فیلتر رد شده و ۹ داور گوناگون در جشنواره های مختلف استانی و منطقه ای به 

آن رای مثبت داده اند، شما نمی توانید همه اینها را زیرسئوال ببرید!
او اضافه کرد: بعد از تمام این اتفاق ها درخواست کردم که در نامه ای مکتوب 
اعلام کنند که نمایش ما را از جشنواره کنار گذاشته اند ولی به این درخواست 

پاسخ منفی دادند.
شریفی با اشاره به مشکلات فراوان گروه های تئاتری در استان ها افزود: حق 
بچه های ما این نبود. آنها مشاغل بسیار سختی دارند و با خون دل و کمترین 

امکانات، در شهرهای خود کار تئاتر می کنند چون این تنها دلخوشی شان است 
اما چگونه مدیران می توانند به این راحتی همه این زحمات و امیدها را نادیده 
بگیرند. همین وضعیت باعث می شود که بچه های استان ها مدام به تهران 
مهاجرت کنند و این در حالی است که مسئولان ما مدام دم از حمایت از 

گروه های استانی می زنند.

چرا این نمایش از جشنواره تئاتر فجر کنار گذاشته شد؟


